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Csökkenő bevételek, növekvő 
kiadások A városi tanács vb ülése 

Lényegében alighanem a 
címben jelzett összefüggés-
sel lehetne a legtömörebben 
jellemezni a tanácsi gazdál-
kodás jelenlegi állapotát, 
legalábbis nagyjából ez de-
rült Ki abból az anyagból, 
amelyet tegnapi ülésén vi-
tatott meg Sz.eged Megyei 
Város Tanácsának Végrehaj-
tó Bizottsága, s amely az 
1987-es tanácsi gazdálkodá-
si terv I. félévi teljesítésé-
ről számolt be a testület-
nek. 

Nos, az- sejthető, várható 
volt, hogy az ország gazda-
sági helyzete valamiképpen 
éreztetni fogja hatását a ta-
nácsok gazdálkodásában is. 
Ez történt az idei első fél-
évben Szegeden is, ahol a 
tanácsi bevételek jelentős 
mértékben elmaradtak a ter-
vezettől. A központi újrael-
osztásban a tanács számára 
terv szerint biztosított ősz-
szegek (pl. város- és köz-
ségfejlesztési hozzájárulás 
stb.) az első félévben 191 
millió forinttal maradtak el 
a tervezettől. Igaz, az álla-
mi támogatás összege az 
időarányosnál nagyobb (64 
százalékos) volt, ami 164 
milliós többletbevételt ho-
zott, s enyhítette a gondo-
kat. Az intézmények és a 
lakosság befizetései "sem ér-
ték el a tervezett mértéket. 
Ugyanakkor viszont a ki-
adások meghaladták a ter-
vezettet, illetve az előző évi 
mértéket. Az egészségügy-
ben például 7,5 százalékkal, 
a szociális felhasználásban 
12,6, az oktatásban 7, a köz-

művelődésben pedig 15,2 millió forinttal csökkenteni 
százalékkal. Az okok nagy- kell a lakóházjavításra szánt, 
részt a különböző áremel- az IKV-nak kiutalandó ösz-
kedésekre vezethetők vissza, szeget, s átlagosan 5 száza-
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jelentősen meghaladjak az s é g e i n e k finanszírozását. Ez 
elmúlt év első félévének 
mutatóit. Az árak növeke-
dése e területen is egyre 
több gondot okoz a tanács-
nak, amit példáz az is, hogy 

utóbbi mintegy 50 milliós 
megtakarítást hozhat. Egy-
úttal utasította a végrehaj-
tó bizottság a tervosztály 
vezetőjét, hogy készítsen ja-
vaslatot a fejlesztési kiadá-

a Makkosházra tervezett, sok visszafogására, mérje 
száz gyerek elhelyezésére 
alkalmas óvoda építésére ki-
írt versenytárgyalás — a 
kivitelezők magas árajánla-
tai miatt — egyelőre ered-
ménytelenül zárult. Vagy 
például az előirányzottat je-
lentós mértékben meghala-
dó összeggel készült el a 20 
tantermes egészségügyi 
szakközépiskola és a rókusi 
16 tantermes általános isko-
la beruházási programja is. 
Mindkét esetben meg kell 
keresni a költségcsökkentés 
lehetőségeit. 

Várható, hogy a helyzet dó. Ha ugyanis nem várha-

fel, hogy milyen feladatok 
halaszthatók későbbre. 

A tegnapi ülésen felme-
rült az is, hogy a megvál-
tozott helyzetet felmérve 
(gyermekintézmények ki-
használtsága stb.) át kell 
tekinteni, milyen területe-
ken nyílhat mód az éssze-
rűbb, takarékosabb műkö-
désre. Felvetődött az eset-
leges hitelfelvétel lehetősé-
ge is, ami azonban több 
szempontból is megfontolan-

a második félévben sem fog 
jelentősen javulni. A bevé-
telek minden bizonnyal el-, 
maradnak a tervezettől. Ez, 
valamint a különböző ár-
emelkedések valószínűleg 
nehéz helyzetbe hozzak a 
tanácsi gazdálkodást. Nyil-
vánvaló, hogy ebben a hely-
zetben különböző takarékos-
sági intézkedésekre lesz 
szükség a tanács pénzügyi 
egyensúlyának megteremté-
séhez. Ennek érdekében 
több döntést is hozott teg-
nap a végrehajtó bizottság. 
Intézkedett arról, hogy 25 

tó, hogy rövid időn belül 
jelentősen javul a tanács 
anyagi helyzete, a hiteltör-
lesztés és a kamatterhek 
még nehezebb helyzetbe 
hozhatják jövőre a varost, 
mivel a felvett hitel nem 
működő tőkeként funkcio-
nálna, s nem termelhetné ki 
visszafizetésének terheit. A 
megoldást alighanem abban 
érdemes keresni, hogy a 
kiadásokat — ésszerűsítések, 
takarékosság, egyes fejlesz-
tések elhalasztása révén — 
egyensúlyba kell hozni a 
bevételekkel. 

Ölést tartott a Minisztertanács 
A Minisztertanács csütörtöki üléséről A kormány beható eszmecserét folytatott 

a Tájékoztatási Hivatal elnöke, a kormány az általános forgalmi adó és a személyi jo-
szóvivóje a következő tájékoztatást adta: vedelemadó tervezetéről, figyelembe véve 

A Minisztertanács jóváhagyólag tudomá- az eddig lezajlott viták tapasztalatait is. A 
sul vette Grósz Károlynak, a kormány el- munka jó ütemű folytatására kötelezte az 
nőkének a Szovjetunióban tett baráti 
munkalátogatásáról szóló jelentését. Meg-
határozta a magyar—szovjet gazdasági 
kapcsolatok továbbfejlődésének előmozdí-
tása, valamint a tárgyalások tapasztalatai-
ból eredő feladatok végrehajtása érdeké-
ben szükséges intézkedéseket. 

A kormány meghallgatta ós tudomásul lülvizsgálatára és a 
vette Grósz Károly tájékoztatóját Mahathir összefüggő jogszabály 

illetékes minisztereket, kormányszerveket, 
hogy a törvénytervezeteket kellő időben az 
Országgyűlés őszi ülésszaka elé lehessen 
terjeszteni. 

A Minisztertanács — a vízzel való taka-
rékosabb gazdálkodás érdekében — hatá-
rozatot hozott a termelői v ízd íj rendszer /fe-

továbbfejlesztésevcl 
elöklúszitésére. (A 

Mohamad, Malaysia miniszterelnökével kormányszóvivői tájékoztatót lapunk 2. ol-
folytatott tárgyalásairól. dalán közöljük.) 

Növekvő határforgalom — 
új létesítmények 

A nemrég elkészült féléves gyorsmérleg szerint ez év 
első felében csaknek 17,5 millióan léptek kir, illetve be a 
magyar határon. Több mint 5 millió 400 ezer gépjármű 
haladt át a határállomásokon. Csak az osztrák határátke-
lők forgalma 30 százalékkal nőtt a tavalyi hasonló időszak-
hoz viszonyítva. A fejlesztések, a korszerűsítések, a jobb 
szervezés eredményeként gyorsabbá, gördülékenyebbé vált 
az útlevél- és vámkezelés, és még a legforgalmasabb he-
lyeken sem kell fél óránál tovább várakozni a ki-, illetve 
beutazóknak. 

Az MTI megyei tudósítói 
néhány fontosabb határátke-
lőhelyünkről készítettek fel-
mérést a határ- és vámőr-
ség tapasztalatai alapján. 

Az év első felében Sop-
ron, Hegyeshalom, Rajka, 
Vámosszabadi, Komárom és 
Esztergom határállomásain 
közúton, vasúton és hajón 
hat és félmilliónál is többen 
lépték át a magyar—osztrák, 
illetve a magyar—csehszlo-
vák határt. A közúti határ-
állomásokon 1 millió 248 
ezer 
több. 

busz haladt át. és az előző 
évinél élénkebb vol t a ka- iütabeváitök'is 
m ion forgalom is. 

A nagy forgalom lebonyo-
lításában Sopron kiemelke-
dőbb szerepet játszott ebben 
az évben, mint tavaly. Az 
elmúlt év azonos időszaká-

mint tavaly. A legtöbben 
Ausztriából jöttek, de szép 
számmál érkezett turista az 
NSZK-ból, Hollandiából és 
más nyugati országból is. 
Ezeknél az átkelőknél a 
konvertibilis valutabeváltás 
kétszerese a tavalyinak. A 
júniusi utasforgalom majd-
nem nyolcvan százalékkal 
haladta meg az előző év jú-
niusi forgalmát. Mozgó va-

müködnek, 
akik az érdeklődő turisták-
nak tájékoztatást nyújtanak 
az országos és helyi progra-
mokról, és útvonalakat is 
javasoinak. A rábofü/esi át-
kelőnél korszerűsítették az 

nak adataival összehasonlít- u h l t V } ABC-áruházak. ven 
va most 29 százalékkal tob- déglátóhelyek, szállodák 
oen: majdnem hárommillió keKC)u-k meg 

Akadémiai 
alkotóház 

A Magyar Tudományos 
Akadémia a Nógrád megyei 
Erdőtarcsán alkotóházzá ala-
kítja át az egykori Szent-
miklóssy-Kubinyi kastélyt. 
Ezzel újabb lehetőséget te-
remt az MTA rendes és le-
velező tagjainak a nyugodt 
alkotómunkához. Jelenleg 
az MTA nem rendelkezik 
ilyen épülettel, s a tudósok 
korábban az Írószövetség 
szigligeti alkotóházában kap-
tak helyet. 

Azért választották Erdő-
tarcsát, mert az itteni kas-
télyt környezete, állapota, 
nagysága és mindenekelőtt a 
fővároshoz való közelsége 
alkalmassá teszi arra. hogy 
alkotóházként használják. 
Az MTA a XVIII. század 
második felében, az 1770-es 
évek körül épült egyemele-
tes barokk stílusú kastély 
helyreállítása hetvenmillió 
forintba kerül, s a tervek 
szerint a jövő nyárra ké-
szül el. Az épületben 700 
négyzetméter lesz a hasznos 
alapterület, s ehhez 200 
négyzetméteres pince csatla-
kozik. A 10 egy, illetve 3 
kétágyas szoba mellett tár-
salgót, könyvtárat, éttermet 
és konyhát alakítanak ki A 
minden évszakban üzemelő 
alkotóház egyszerre mind-
össze 16 akadémikust fogad 
majd, hogy az ott dolgozók 
minél zavartalanabb alkotó-
munkát végezhessenek 
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utas, turista haladt itt át. 
Hegyeshalomnál egymillió 
600 ezer, Komáromnál 1 
millió 835 ezer külföldi, il-

. , . letve magyar állampolgár 
személygépkocsi es o k m á n y a i t k e z e l t é k a határ-

mint ötvenezer autó- ő r i ) k e b b e n a Z időszakban. 
Jóval több osztrák turista 
jött hazánkba, de magyarok 
is többen mentek Ausztriába 
és Csehszlovákiába. 

A nagy forgalomnöveke-
dés e határállomásokon áp-
rilisban kezdődött, és újabb 
csúcsot ért el júliusban. A 
várakozási idő sehol sem 
haladta meg a fél órát, még 
a c s ú c s i d ő s z a k b a n s e m . A 
forgalom meggyorsítása ér-
dekében a soproni Bécsi ú'i 
átkelőhelyről a kamionfor-
galmat Kópházára terelték, 
és a komaromi közúti átke-
lő sem fogad kamionokat. 
Rajkánál a nyári idegenfor-
galom zavartalan lebonyolí-
tására ideiglenes, kisegítő 
jellegű átlépőt nyitottak. 

Zala megyében Letenyénél 
több mint százötvenezer tu-
rista érkezett hazánkba, és 
csaknem kétszázezren itt 
hagyták el országunkat az 
első félévben. 

Tovább bővül 
a MÁV Kórház 

A MAV Kórház ú j létesítménye, a 330 ágyas hotelszárny 
év végére elkészül Budapesten, a Dózsa Ulyörgy úton. Ez-
zel egyidejűleg épül az ú j műtóépület is, amelyben 1989-
töl kezdődik a gyógyítómunka. A nagyszabású beruházás 
költségei elérik az egymilliárd-kétszázötvenmillió forintot. 
Az építkezés vezető szervezője és végrehajtója a MAV 

Magasépítési Főnökség 

működésüket 
az utóbbi időben a megyé-
ben, így javult a* idegenfor-
galmi ellátás is. 

A röszkei közúti határát-
kelőhelyen — a legnagyobb 
forgalmú hétvégi napokon ts 
— altalaban 10—20 perc 
alatt folytathatta mindenki 
az utjat. Az áthaladó utasok 
mindössze egynegyede volta 
magyar utazó, s lóképpen a 
hazai turisták számának 
csókkenésével magyarázható, 
hogy ezt a határátkelőhelyet 
a tavalyi első félévhez ké-
pest 150 ezerrel kevesebben 
vették igénybe Európa 
szinte minden nemzete meg-
talá'Lható a ki- és belépők 
között, de a legtöbb utas 
jugoszláviai volt. A belépők 
a határon az IBUSZ kiren-
deltségén válthatnak be va-
lutát. A turisták angol, ne-
met és szerbhorvát nyelvű 
füzetekben tájékoztatást 
kapnak a magyarországi 
szálláslehetőségekről, a kul-
turális-szórakoztató progra-
mokról, köz.tük a szegedi ün-
nepi hetek eseményeiről. 
Szegeden az E5-ös út men-
tén töbhszáz járművet be-

fogadó kamionparkoló, és 
Mindkét zalai határállo- teniszpályával, uszodával 

mást korszerűsítettek: a ka- rendelkező első osztályú 
mionoknak Letenyén új, kemping is várja az utaso-
ketsávos szakaszt epitettek. k a t 
A bővítés eredményekent . , , , . . . 
mintegy felére csökkent az A forgalom alig kisebb. 
átlépés ideje. Gyorsabb lett m i n t tava'y Csongrád me-
a személyforgalom is és ke- P e m a s , k hataratkelohe-
vesebbet kell várakozni a {>*"> • Komán,aba yivo 
rakományokkal a z évente itt u t o f l - N a g y t U 

áthaladó 50 ezer nagy jár- P«n ^ NDK-beli turisták 
műnek. Rédicsen kétszer két f * r e t n e k itt atutazni a f e -
sávos útszakasz épült a ka- kete-tengerhez tartó útju-
mionoknak. s ezzel szétvá-
lasztották a személy- és te- Vízi úton a Tiszán száztr 
herforgalmat. Az étkezési és zenheten hagyták el orszá-
szálláslehetőségek az előző- gunkat, és nyolcvanan így 
ekhez képest azonban nem jöttek hazánkba. Egyre tób-
javultak érdemlegesen ben kedvelik a csónakkal 

Vas megyében Rábafüzesen, „ ^ h ^ yiziutat; útlevél-
Kőszegen és Búcsúban is . , ., , , 
nőtt a határforgalom: 380 ** vám vizsgalatuk az erre 
ezer külföldi vendég érke- kijelölt szegedi kikötőben 
zett ötven százalékkal több, történik 
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